
WWW.ETEFAGHYEH. IR
Vol.2400 ، No.2410 . September ،2021 سال یازدهم - دور جدید - شماره 2410- مسلسل 2400 - 4 صفحه دوشنبه 1400/08/10 

۱۵۰ مدرسه
 خراسان شمالی 

اینترنت ندارد

رئیس کل دادگستری استان خراسان شمالی تأکید کرد:

پیگیری پرداخت خسارت وارده 
به 3 هزار مشترک برق در استان

ادامه صفحه 2

2000 تومان

پذیرش آگهی
دراین روزنامه

خبر

ادامه صفحه2 ادامه صفحه 2

رئيس سازمان صمت استان؛

قيمت گذاری ،تامين و توزیع مرغ در بازار 
بر عهده جهاد کشاورزی است

ETEFAGHYEH DAILY NEWSPAPER

روزنامه صبح استان خراسان شمالی

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

etefaghyeh@gmail.com  :پست الکترونیک
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دشواری های
 احيای برجام

ارشـد  پژوهشـگر  قهرمانپـور،  رحمـن  دکتـر 
بین الملـل مسـائل 

برجام ایده آل نیســت، اما جایگزینی هم در حال 
حاضر ندارد. مشــکل اصلی برجــام در این یا آن 
بند نیســت. برجام درپی تجربه های طرف ایرانی 
و غربی در طول تقریبا دوازده ســال متولد و منعقد 
شــد. دولت اوبامــا درپی فشــارهای دولت بوشِ 
پسر به این جمع بندی رســید که تحقق سیاست 
برچیدن تاسیسات هســته ای ایران و صفر کردن 
غنی ســازی در داخل خاک آن ممکن نیست و لذا 
با یک عقب نشــینی آشکار اصل وجود غنی سازی 
در خاک ایران را به رســمیت شــناخت و زمینه را 
برای آغــاز مذاکرات محرمانه ایــران وآمریکا در 

عمان فراهم کرد.
در طرف مقابل هم ایران به این جمع بندی رســید 
که ادامه تحریم ها و گســترش کمی وکیفی آنها 
به ســود ایران نیســت. این دو حرکت و تصمیم 
بزرگ بسترســاز توافق هسته ای موسوم به برجام 
شد. موازنه ای بین امتیازات طرف غربی و تعهدات 
ایران درچارچوب برجام به وجــود آمد؛ موازنه ای 
که مطلوب نبود، اما عملی ترین و دردسترس ترین 
بــود. مخالفان برجام هم بیکار ننشســته بودند و 
در ایران و آمریکا به تــاش خود برای بی اعتبار 
کردن برجام ادامه می دادند. اما آنچه مانع فروپاشی 
برجام می شــد این بود که جایگزیــن و آلترناتیو 
بهتری برای آن وجود نداشــت. اما ترامپ به دلیل 
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سرمقاله

ویژگی های شخصیتی که داشت بر این باور بود که شخصا 
می توانــد چنین آلترناتیوی را ایجاد کند و لذا از توافق خارج 

شد.
بــا این اقدام ترامپ به تدریج موازنــه به وجودآمده در برجام 

هم به هم خورد.
یعنی از یک طــرف آمریکا امتیازات داده شــده به ایران را 
یک طرفــه لغو کرد و از آن بدتر تحریم های جدیدی اعمال 
کرد و از طرف دیگر جمهوری اســامی ایران هم براساس 
اصل اقدام متقابل، میزان تعهدات خود ذیل برجام را کاهش 
داد و برخی فعالیت های هسته ای مثل غنی سازی ۲۰درصدی 
و ۶۰درصدی و تولید فلز اورانیوم را در دســتورکار قرار داد 
و همزمان تولید ســانتریفیوژهای پیشــرفته و نصب آنها را 
ادامه داد. هدف ایران روشــن بود: برقراری مجدد موازنه در 
میز مذاکره از طریق تقویت توان فنی هسته ای ایران؛  این 
کاری بود که ایران قبا و در دوران آقای احمدی نژاد هم با 

غنی سازی ۲۰ درصدی آن راتجربه کرده بود.
در شرایطی که موازنه ســابق در برجام به هم خورده است، 
سوال اساسی این است که آیا احیای برجام می تواند دوباره 
این موازنه را برقرار کند؟ ســوال سخت تر این است که آیا 
اساســا ایران و آمریکا احیای برجام به شکل سابق و بدون 
هرگونــه تغییری را به نفع خود می دانند؟ آیا ایران می پذیرد 
که ذخایر اورانیــوم پنج درصدی خود را کاهش دهد، ذخایر 
اورانیوم ۲۰درصد و ۶۰درصد را به شکل غیرقابل بازگشتی 
تغییر دهد، سانتریفیوژهای پیشــرفته نصب شده را برچیند، 
تولید فلز اورانیوم را متوقف کند و اجرای پروتکل الحاقی را 
به صورت داوطلبانه از سر بگیرد؟ طبیعی است ایران در ازای 
کنار گذاشــتن این فعالیت  ها باید امتیاز یا امتیازات بزرگی از 
آمریکا بگیرد. این امتیازات چه هســتند و آیا آمریکا حاضر 

به دادن آنهاست؟
ایران خواهان آن اســت که پذیرش محدودیت های مزبور 
منجر بــه ۱- لغو کامل و نه تعلیق همه تحریم های آمریکا 
علیه ایران شود و ۲- آمریکا بازگشت پول حاصل از فروش 
نفــت به ایران را تضمین کنــد و ۳- آمریکا تعهد دهد که 
دوباره از برجام خارج نخواهد شــد. جز در مورد دوم در بقیه 
موارد، آمریــکا حاضر به دادن امتیازاتی که ایران می خواهد 
نیســت و علت اصلی بن بســت در مذاکرات همین است. 
آمریکا برای حفظ اهرم فشــار بر ایران، راضی نگهداشــتن 
متحدان منطقه ای خود و در رأس آنها اســرائیل درباره مهار 
ایــران، زمینه ســازی برای کاهش حضــور نظامی خود در 
خاورمیانه و در نهایت مناسبات سیاسی داخلی نیازمند حفظ 
ابزار تحریم های هوشمند است. کما اینکه هجده سال پس 
از حمله آمریکا به عراق و ســاقط کردن صدام هنوز دولت 

عراق تحت فصل هفتم منشور سازمان ملل قرار دارد.
آمریــکا در بهترین حالت، حداقلی از تحریم ها علیه ایران را 
حفــظ خواهد کرد؛ مگر آنکه ایران حاضر به دادن امتیازاتی 
بیشتر از برجام باشــد. ایران تاش می کند با پیشرفت های 
فنی هسته ای آمریکا را در موقعیت دشواری قرار دهد و آن 
را مجبور به دادن امتیاز بزرگی کند؛ اما تحقق این سیاست 
در فاصله زمانی نســبتا اندک باقی مانده تا آغاز رقابت های 
انتخابات کنگره در آمریکا و در فقدان مذاکره مستقیم میان 
ایران و آمریکا محل تردید اســت. بگذریم از اینکه ترکیب 
کنونی تیم هســته ای طوری است که هم از نظر فنی و هم 
از نظر سیاســی انجام ســریع چنین مذاکرات پیچیده ای را 
دشوارتر می کند و بحث های چند هفته اخیر درباره مطلوبیت 
احیــای برجام نیزاز همین تردید بزرگ ناشــی می شــود. 
فضای تحلیلی در هفته های اخیر به ســمت کاهش اهمیت 
و مطلوبیت اســتراتژیک برجام بــرای هر دو طرف ایران و 
آمریکا حرکت کرده اســت و این به آن معناست که فضای 

تصمیم گیری نیز ممکن است تغییر کند.
فارغ از هرنوع پیش بینی، آنچه واضح اســت دشوارتر شدن 
احیای برجام در قیاس با چند ماه گذشــته اســت. آیا ایران 
و آمریــکا تمایلی برای فراتر رفتــن از برجام دارند یا نه؟ و 
در صورت وجود چنیــن تمایلی آیا امکان عملی کردن این 
تمایل در قالب توافقی فراگیرتــر از برجام درماه های آینده 
وجود دارد و آیا شــرایط دینامیک مرتب در حال تغییر به دو 
طرف چنین امکانی را می دهد؟اینها پرسش هایی هستند که 

در شرایط کنونی پاسخ دادن به آنها دشوار است.

نوید راه اندازی روز بازار؛ 
حلقه مفقوده رونق میوه در خراسان شمالی

میادین و بازارچه هاي عرضه مستقیم میوه و تره باردر 
خراسان شــمالي به خوبي در اختیار مردم قرار نگرفته 
است.به گزارش اتفاقیه؛میادین و بازارچه هاي عرضه 
مستقیم میوه و تره بار، در بسیاري از مناطق کشور به 
فرصتــي براي خرید ارزان تر کالاهاي مورد نیاز مردم 
تبدیل شــده، اما در خراسان شــمالي این فرصت، به 

خوبي در اختیار مردم قرار نگرفته است.
در حالی که خراسان شمالی با برخورداری از اقلیم و آب 
و هوای مناسب، تنوع زیادی در محصولات کشاورزی 
و باغی دارد، متاسفانه قیمت این محصولات، در نقاط 
مختلف مرکز اســتان، تفاوت چشمگیری دارد. این در 
حالی اســت که ایجاد بازارچه های محلی که بســتر 
استان در اســتان فراهم و قابل بهره برداری است، با 

جدیت مسئولان پیگیری نمی شود. 

 در بسیاري از مناطق کشــور، میادین و بازارچه هاي 
عرضه مســتقیم میوه و تره بار، به فرصتي براي خرید 
ارزان تر کالاهاي مورد نیاز مردم تبدیل شده است. اما 
رییس شورای شهر بجنورد از راه اندازی روز بازارهای 

محلی در مرکز استان خبر می دهد.
راه اندازی روز بازارهای محلی در مرکز خراسان 

شمالی
رییس شــورای شــهر بجنورد گفت: شــورای شهر و 
شــهرداری بجنورد در تعامل با اتاق اصناف شهرستان 
بجنورد درصدد هســتند که در همــکاری با یکدیگر 
روز بازارها و عرضه مســتقیم محصولات کشاورزی و 

خوراکی را در شهر بجنورد راه اندازی کنند.
جمشــید عین بیگی در جمع خبرنــگاران در این باره 
اظهار کرد: توسعه بازارچه های محلی در شهر بجنورد 

به منظور عرضه مســتقیم میوه و تره بار و دیگر اقام 
خوراکــی ) از تولید به مصرف(، حذف واســطه ها و 
کاهش قیمت این اقام در دســتور کار شورای دوره 

ششم شهر و شهرداری بجنورد است.
عین بیگی گفــت: طرح مطالعاتی راه اندازی این بازار 

چه ها در حال انجام است.
وی افزود: در پنج نقطه شهر بجنورد ایجاد این بازارچه 

های محلی در حال جانمایی است.
رییس شورای شــهر بجنورد خاطرنشان کرد: درصدد 
هستیم که در مرحله نخست در دو نقطه شهر، بازارچه 

محلی را راه اندازی کنیم.
عین بیگی همچنین یادآور شــد: بازارچه های محلی 
که در گذشــته نیز جانمایی و آماده سازی شده بودند، 

فعال خواهند شد.

شــهردار بجنورد گفت: توسعه و تکمیل پارک در 
سه هکتار باقیمانده ،  قطعاً نیازمند برنامه است که 

بخشی از آن با مشارکت اهالی انجام می گیرد.
حمیدی در آیین افتتاح پارک شهرک فرهنگیان در 
بجنورد با  تشکر از همه مدیران اسبق شهرداری و 
شورای دور پنجم در مسیر خدمت به شهروندان، 

اظهارکرد: هم اکنون فاز یک پارک هفت هکتاری 
شهرک فرهنگیان به بهره برداری رسید. 

علی گودرزی سرپرســت سابق شهرداری بجنورد 
نیز در این مراســم گفت: اعتبار هزینه شــده در 
ایجاد فاز اول پارک شــهرک فرهنگیان به مبلغ 
۴ میلیارد تومان بود کــه صرفه ۶ هزار متر مربع  

جدول بندی، حمــل ۱۲۰۰ تن گراویه، حمل ۵۰ 
تن ماســه دریایی، نصب مبلمان و تاسیسات در 

پارک اجرا شد .
وی افزود: همچنین در کاشت درختان و گونه های 
گیاهی ،  ســازگاری محیط در شرایط کم آب را 

مورد نظر قرار دادیم .

فرمانده ســپاه حضــرت جوادالائمه )ع( خراســان 
شــمالی با بیان اینکه برگزاری یادواره شــهدا باعث 
انتقال فرهنگ شــهادت و مشخص شدن مسیر می 
شــود، گفت: برگزاری یادواره شهدا برای نسل امروز 
ضرورت دارد.برگزاری یادواره شهدا برای نسل امروز 

ضرورت دارد,
ســردار فرجی در یادواره علمدار شــهدای خراسان 
شمالی سردار سرتیپ پاسدار شهید رجبعلی محمدزاده 
اظهار داشــت: در هفته وحدت یادواره های شــهید 
محمد زاده در تمامی شهرســتان های استان برگزار 
شد و امروز کنگره این شهید در مرکز استان اجرایی 

شد.
وی با اشــاره به اینکه یادواره های شهدا مسیر و راه 
شــهدا را برای ما آشــکار می کند، ادامه داد: شهید 
محمد زاده در طول هشــت سال دفاع مقدس و بعد 
از آن برای نظــام و انقاب مجاهدت کردند و امروز 
امنیتی که با تمام وجود حس می کنیم را مدیون این 

شهدا هستیم.
وی گفت: مســیر شــهدا، مســیر خدمت به مردم و 
جمهوری اســامی اســت، درس هایی به ما دادند تا 
در هر پست و مقامی هســتیم باتوجه به اینکه مقام 
ها بروی خون شــهدا قرار گرفته است، این پست ها 
امانت الهی در دستان ماســت که بتوانیم راه آنها را 

ادامه دهیم.

سردار فرجی با اشاره به اینکه برگزاری این یادواره ها 
برای نســل جوان و امروز ضرورت دارد، گفت: قطعا 
شهدا به برگزاری این مراسمات نیازی ندارند اما این 
یادواره ها باعث می شــود با قوت بیشــتری در این 

مسیر گام برداریم.
 تداوم مسیر شهدا با برگزاری این یادواره هاست

نماینده ولی فقیه در استان خراسان شمالی نیز پیش 
از ظهر امروز در یادواره ســردار سرتیپ پاسدار شهید 
رجبعلی محمدزاده اظهار داشــت: تداوم مسیر، راه و 

فرهنگ شهدا با برگزاری این یادواره هاست.
امام جمعه بجنورد با تاکید بر اینکه در جنگ تحمیلی 
همه  استکبار مقابل ایران بود، گفت: جوانان به ندای 
امــام خمینی)ره( لبیک گفتند و با اهدای جان با امام 

خود عهد بستند.
حجت الاســام نوری اظهار داشت: پس از انقاب 
اســتکبار جنگ را آغاز کرد تا مردم را از صحنه خارج 

کرده و انقاب را نابود کند.
امام جمعه بجنورد ادامه داد: در جنگ تحمیلی صرفاً 
عراق مقابل ایران نبود بلکه همه استکبار جنگ را راه 
انداختنــد؛ اما جوانان پاک ایران به ندای امام خمینی 

لبیک گفتند و برای خدا وارد میدان شدند.
وی افزود: جوانان به این نتیجه رســیدند که فرمان 
امام خمینی فرمان پیامبر بــود لذا هیچ گاه از جنگ 
خسته نشدند و پای حرفشان ایستادند و با اهدای جان 

نیت خود را ثابت کردند.
حجت الاسام نوری بیان داشت: برای شناخت شهدا 
باید زمان بیشــتری بگذرد و روایات بیشــتری انجام 

شود.
نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی ادامه داد: شهید 
سلیمانی می گفت شرمنده ام که دوستانم شهید شدند 
و من مانده ام؛ لذا به فرزند شــهید هدیه می دهد و از 

می خواهد برای شهادتش دعا کند.
وی افزود: امام علــی می گفتند اگر دنیا روبروی من 
بایســتد، من پشــت نمی کنم که دقیقاً شــهدای ما 
همینطــور بودند؛ کل دنیا با همــه امکانات آمدند اما 
شهدا نه تنها پشــت نکردند بلکه توپ و تانک آن ها 

را به سخره گرفتند.
حجت الاســام نوری در ادامه به تشریح شخصیت 
شــهید محمــدزاده پرداخت و گفــت: وی فردی با 
شــجاعت، با ولایــت و با محبت بود و بــا فرزندان 
بسیجی خود بسیار با نرمی برخورد می کرد؛ به طوری 

که نیروهایش برای او با عشق می جنگیدند.
امــام جمعه بجنــورد ادامه داد: این فرمانده دســت 

سربازان خود را می بوسید و به میدان می فرستاد.
وی در انتهــا با تاکید بر اینکه شــهید محمدزاده را 
شــهید وحدت می نامند، گفت: افرادی که اکنون بر 
طبل تفرقه تشیع و تسنن می کوبند نه ولایت مدارند 

و نه پیرو شهدا هستند.

مدیر عامل شــرکت آب و فاضاب خراسان شمالی 
گفت: کمیته تخصصی متشــکل از کارشناسان فنی 
پس از بررســی های زیاد و با توجه به کاهش آب سد 
شــیرین دره، جلبک های موجود در مخزن را عامل 
اصلــی بوی نامطبوع آب آشــامیدنی شــهر بجنورد 

تشخیص داد.
غامحسن ساقی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: بوی نامطبوع آب بجنورد همه ســاله در ۲ 
مقطع زمانی تغییرات دما و به علت وارونگی استشمام 
می شــد اما حداکثر پس از یک ماه رفع می شــد اما 
امســال این مدت طولانی شــد که همین امر گایه 
های مردم را در پی داشــت.وی بــا بیان این  که در 
فرآیند تصفیه و با اســتفاده از سیستم تصفیه بوی بد 
آب رفع نمی شــود گفت: هــم اکنون برای رفع بوی 
نامطبــوع آب در تصفیه خانه هــا از پودر کربن فعال 
استفاده می کنیم که هزینه زیادی هم به این شرکت 

تحمیل کرده است.

وی خاطرنشان کرد: مردم نگران استفاده از آب نباشند 
زیرا آب اگر چه مطلوبیت لازم را ندارد اما اســتاندارد 

است و به لحاظ بهداشت و سامت مشکلی ندارد.
ســاقی در مورد تامین آب بجنــورد از منابع دیگر نیز 
افزود: یکی از راهبردها این اســت که در کنار میزان 
آب مصرفی از ســدها منابع آب زیرزمینی هم داشته 
باشــیم اما در  اطراف بجنورد منابع آب به جز منطقه 
اســتقرار پتروشیمی محدود اســت و با وجود این که 
تاش کردیم مقداری آب از آن ها بگیریم و در ازای 
آن، پســاب تحویل دهیم اما این امر تاکنون محقق 
نشده اســت.وی افزود: با این حال و در همان سفره 
آب در پلنگ دره  هشــت حلقه چاه حفر کرده ایم که 
کیفیت و دبی خوبی دارد و تعداد آن ها را  به ۱۳ حلقه 

افزایش خواهیم داد.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضاب استان خاطرنشان 
کــرد: برای حفر بقیــه  چاه ها، اجــرای خط انتقال،  
ایســتگاه پمپاژ و شــبکه جمع آوری به ۲۰۰ میلیارد 

تومــان اعتبار نیــاز داریم که اگر تامین شــود آب با 
کیفیــت بالا  بــرای ایامی که سدشــیرین دره دچار 
مشکل می شــود و نمی توان برداشــت داشت مانند 
هنگام ورود  ســیاب و گل آلود شــدن آن خواهیم 

داشت.
وی با اشــاره به  آخرین جلسه بررسی شهرهای دچار 
تنش آبی کشــور گفت: این پروژه در جلسه مطرح و 
قرار شــد که در کنار حفر این چاه ها ظرفیت خطوط 
انتقال و ایستگاه پمپاز آب را افزایش دهیم تا عاوه بر 
این چاه ها ظرفیت  انتقال آب از چاه های پتروشیمی 
هم در صورت موافقت با انتقال آن ایجاد شــود تا اگر 
آب پتروشیمی هم افزوده شد توان لازم را برای انتقال 

داشته باشیم.
 وی در مــورد مدت زمان اجرای این پروژه نیز گفت: 
حفر بقیه چاه ها زمانبر  است اما هشت حلقه چاه حفر 
شــده  و اگر اعتبار باشد این چاه ها یکساله وارد مدار 

می شود.

مدیر امور زراعت ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شــمالی افزود: فرصت برای 
کشت دانه روغنی کلزا تا ۱۵ ماه جاری در شهرستان مانه و سملقان وجود دارد اما 
کلزا نســبت به تاریخ کشت این محصول حســاس بوده و کاشت آن باید به موقع 

انجام شود.
پژمان شــهابی اظهار داشت: تاخیر در کشت کلزا خسارت زیادی به مزارع وارد می 
کند و به همین دلیل، کشــاورزان باید به نظر کارشناســان در خصوص کشت به 

موقع توجه جدی کنند.
وی افزود: کشــت کلزا از نیمه دوم شهریور آغاز شد که طبق برنامه ریزی باید در 

سطح بیش از سه هزار هکتار انجام می شد.
مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی مهم ترین مشکل کشت 
را نبــود آب برای آبیاری عنوان کرد و گفت: بــا توجه به اینکه دانه روغنی کاملینا 
نســبت به کلزا به سرما مقاوم تر و در اراضی فقیر نیز قابل کشت است تاش می 
کنیم تا کاهش ســطح زیر کشــت در کلزا را با کشــت کاملینا که کشت آن نیز از 
اوایل آبان ماه آغاز می شــود تا حدودی کاهش ســطح زیر کشت داه های روغی 

را جبران کنیم.
وی با بیان اینکه خشکســالی کشت کلزا را در اراضی استان نسبت به سال گذشته 
۵۰ درصد کاهش داده اســت گفت: از ابتدای سال زراعی جاری تاکنون یکهزار و 

۱۰۰ هکتار از مزارع زیر کشت این محصول دانه روغنی رفته است.

پژمان شهابی اظهار داشت: سال زراعی جاری پاییزی بسیار خشک و کم آبی داریم 
که کشاورزان رغبت کمی نسبت به کشت دانه روغنی کلزا دارند.

وی اظهار داشت: پیش بینی می کنیم که کشاورزان امسال در سطح ۲هزار هکتار 
کلزا و کاملنیا کشت کنند.

شــهابی افزود: قیمت هر کیلوگرم بذر کلزا از ۳۰۰ تا ۸۰۰ هزار ریال است و امکان 
کشاورزی قراردادی نیز همانند سال گذشته با انعقاد قرارداد با آستان قدس رضوی 

فراهم شده است.
وی اظهار داشــت: قیمت هر کیلوگرم دانه روغنی کلزا در قالب خرید تضمینی در 

سال جاری ۱۱۰ هزار ریال بود که در سال زراعی جاری ۱۵۰ هزار ریال است.

رئیس سازمان صمت خراسان شمالی گفت: قیمت 
گــذاری ، تامیــن و توزیع مرغ در بــازار به عهده 

سازمان جهاد کشاورزی است.
 حاجی بگلو در این خصوص گفت: مسئولیت تنظیم 
بازار استان با استانداربوده و سازمان صنعت، معدن 
و تجارت فقط دبیر جلسات تنظیم بازار استان است 
و تنظیم بازار استان دو کارگروه تخصصی دارد که 
یکی تنظیم بازار محصولات کشاورزی مانند) برنج، 
روغن، شــکر،مرغ و. . . ( خواهد بود که مسئولیت 
آن با جهاد کشــاورزی اســتان می باشد و دومین 
کارگروه تنظیم بازار، محصولات صنعتی و معدنی 
را در بر دارد که مســئولیت آن با ســازمان صمت 

استان هست.
وی همچنیــن افزود: ســازمان صمت فقط وظیفه 
نظارت بــر واحدهای صنفی را بــه عهده دارد که 
در این خصوص معاونت بازرسی وحمایت ازحقوق 

مصرف کنندگان این سازمان به صورت مستمر بر 
این واحدها نظارت دارد.

رئیس ســازمان صمت استان همچنین گایه کرد 
و افزود: ظاهرا برخی از رســانه ها از موضوع فوق 
اطاعی نداشته و سازمان صمت را مقصر کمبود یا 
گرانی محصولات کشاورزی از قبیل ) مرغ، روغن، 
شــکرو. . . ( می دانند و این ســازمان را دانسته یا 

ندانسته مورد بی مهری قرارمی دهند.
وی با اشــاره به دولت سیزدهم افزود :دولت آقای 
رئیســی با نگاه عدالت خواهی و عدالت اجتماعی و 
حمایت از طبقه ضعیف جامعه درصدد اســت تا با 
ثبات بازار و قیمتها، قشــر ضعیف جامعه آسیبی در 
معیشت نبیند ما نیز در همین راستا همگام با دولت 
حرکت کرده و نظارت هوشــمند را در دســتور کار 
خود قرار داده و با فعال سازی سامانه جامع تجارت 

کالا را از مبدا تا مقصد رصد خواهیم نمود.

رئیس کل دادگســتری استان با اشاره به اینکه در 
خصوص بررسی میزان و نحوه خسارت های وارده 
به مشــترکین برق ســابقا کارگروه ویژه ای تحت 
نظارت دادســتان عمومی و انقاب مرکز اســتان 
تشــکیل شــده، تصریح کرد:متعاقب بررسی های 
صورت گرفته ۳ هزار مشــترک برق در استان ، به 
علت قطعی و نوسانات برق دچار خسارت شده اند.

وی در هفتمین نشســت شورای حفظ حقوق بیت 
المال افزود: به نظر می رســد یکی از دلایل بروز 
تأخیر در پرداخت خســارت به مشــترکین به عدم 
مشــارکت شــرکت های بیمــه در مناقصه های 
شــرکت توزیع نیروی برق بر می گردد که با توجه 
به کلیات و گســتردگی این مســأله در سطح ملی 
مقرر شد مراتب از طریق قوه قضائیه و نهاد ریاست 
جمهوری پیگیری شود تا إن شاء الله نتایج مطلوب 

حاصل شود.
حجت الإسام والمســلمین جعفری با بیان اینکه 
این موضوع از جمله خواســته ها و مطالبات جدی 
مردم است؛ اظهار کرد: دستگاه قضایی در راستای 
صیانــت از حقــوق عامه بطور دقیــق مراتب را تا 

حصول نتیجه پیگیری خواهد کرد.
وی ضمــن هشــدار در خصــوص مصادیق ترک 
فعل اشــخاص حقوقی در این حوزه خاطرنشــان 
کرد: چنانچه برای دســتگاه قضایی  محرز شــود 

که اشخاص حقوقی ذی ربط- اعم از مدیران و یا 
مسؤولین و یا شرکت های بیمه- با قصور و سهل 
انگاری و ترک فعــل از ایفای وظایف قانونی خود 
امتناع کرده باشــند برابر قانون و بدون اغماض و 

مماشات با آنان برخورد خواهد شد.
 هفتمین نشست شورای حفظ حقوق بیت المال در 
اراضی ملی و منابع طبیعی اســتان در سال جاری 
برگزار شــد که پیگیری نحوه پرداخت خســارات 
ناشــی از قطعی و خاموشــی های پیاپی برق سه 
هزار مشترک برق در استان از مهمترین محورهای 
این نشســت و از تأکیدات ویژه مقام عالی قضایی 

استان بود.
نحوه اجــرای احکام مربوط بــه بدهی واحدهای 
تولیــدی با محوریــت  جلوگیــری از تعطیلی این 
واحدها ، اصاح فرایند واگذاری اراضی ملی جهت 
اجرای طرح ها به اشــخاص توأم با راستی آزمایی 
چند مرحله ای ، بررسی مشکات مربوط به قاچاق 
و توزیع خارج از شــبکه آرد از ســوی نانوایی ها ، 
نارضایتی های عمومی ناشــی از ســد معبر برخی 
کسبه،ضرورت اصاح قانون بهره برداری از جنگل 
ها و مراتع و همچنین پیگیری مشکات مربوط به 
واحدهای ناتمام و نیز مشــکل تأمین آب گلستان 
شــهر از دیگر موضوعات مورد بحث و بررسی در 

این نشست به شمار می رفت.

رییس اداره فناوری، اطاعات و ارتباطات آموزش 
و پرورش خراسان شــمالی گفت: هم اکنون ۱۵۰ 
مدرسه استان در نقاط روستایی و عشایری اینترنت 
ندارد که تاش داریم تا این مشکل زیرساختی حل 

شود.
فرامرز صدقی اظهار داشت: با اجرای طرح »اتصال 
رایگان مدارس به اینترنت و شبکه ملی اطاعات«  
در کل مدارس استان برای دسترسی تمامی دانش 
آمــوزان و فرهنگیان از مدرســه به شــبکه ملی 
اطاعات و محتوای الکترونیک و سایر خدمات به 

صورت آناین و آفاین رایگان ایجاد شد.

وی گفت: این طرح اتصال رایگان و مودم رایگان 
مودم های ADSL و مودم های ایرانســل و همراه 

اول از طریق سیم کارت است.
رییس اداره فناوری، اطاعات و ارتباطات آموزش 
و پرورش خراسان شمالی گفت: در مجموع یکهزار 
و ۵۰۰ مدرســه دولتی که حدود ۹۳ درصد مدارس 
شــهری، روستایی و عشــایری تحت پوشش این 

طرح هستند.
صدقی اظهار داشــت: بقیه مدارســی که مجهز به 
اینترنت نشــدن به دلیل نبود برق و آنتن مخابرات 

است.

فرمانده انتظامی بجنورد از درگیری افراد یک روستا 
بــه علت اختافات خانوادگی خبــر داد و گفت: ۲۲ 
نفر در این درگیری زخمی شــدند کــه حال ۳ نفر 
وخیم است.ســرهنگ مسعود وحیدی اظهار کرد: در 
پــی اعام مرکز فوریت های پلیســی ۱۱۰ مبنی بر 
وقــوع یک فقره نزاع جمعی در یکی از روســتاهای 
شهرســتان، مأموران انتظامی به ســرعت به محل 
اعزام و دســتگیری متهمان را در دســتور کار قرار 
دادند.وی افزود: پس از بررســی مأموران از صحنه 
حادثه مشــخص شــد که افراد به دلیــل اختافات 
خانوادگی با هم درگیر شــدند که این درگیری منجر 

به زخمی شــدن ۲۲ نفر از دو طایفه شــده اســت.
وحیــدی بیان داشــت: ۴ نفر از عامــان این نزاع 
دستگیر شدند.فرمانده انتظامی بجنورد با بیان اینکه 
مصدومان این درگیــری با کمک مرکز فوریت های 
پزشــکی به بیمارستان منتقل شــده اند، گفت: حال 
۳ نفر از مصدومان این درگیری وخیم گزارش شــده 
است.ســرهنگ وحیدی با بیان اینکه پلیس با قدرت 
در حال پیگیری و شناســایی و دســتگیری عامان 
اصلی این نزاع می باشــد از شــهروندان خواست که 
مشــکات خود را از راه قانونــی و با گفت وگو حل 
کنند تا دیگر شاهد بروز چنین درگیری هایی نباشیم.

فاز یک پارک هفت هکتاری شهرک فرهنگيان افتتاح شد 

فرمانده سپاه حضرت جوادالائمه )ع( خراسان شمالی:

برگزاری یادواره شهدا برای نسل امروز ضرورت دارد

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی:

جلبک های سد شيرین دره عامل اصلی بوی نامطبوع آب آشاميدنی بجنورد است

کلزا نسبت به تاریخ کشت حساس است، کاشت آن باید به موقع انجام شود

رئيس سازمان صمت استان؛

قيمت گذاری ،تامين و توزیع مرغ در بازار بر 
عهده جهاد کشاورزی است 

رئيس کل دادگستری استان خراسان شمالی تأکيد کرد:

پيگيری پرداخت خسارت وارده به 3 هزار 
مشترک برق در استان

۱۵۰ مدرسه خراسان شمالی اینترنت ندارد

افزایش مصدومين درگيری به ۲۲ نفر در بجنورد 

اجرای 2۰۰ هکتار عملیات آبخیزداری 
در خراسان شمالی

سرپرســت معاونــت آبخیــزداری اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری خراســان شمالی گفت: از ابتدای امسال تا کنون 

عملیات آبخیزداری در ۲۰۰ هکتار انجام شد.
حســین فردی با اشــاره به اجــرای ۲۰۰ هکتــار عملیات 
آبخیزداری در خراســان شــمالی، گفت: طبق برنامه ریزی 
انجام  شده در ۲۴ هزار هکتار از عرصه های طبیعی عملیات 
آبخیزداری شامل سازه های مکانیکی گابیون بندی، سنگی 
و ماتی و ســازه های خاکی اجرا می شود.وی افزود: امسال 
در ســطح ۲۰۰ هکتار از اراضی حوضه های آبخیز اســتان 
عملیــات آبخیزداری و همچنین عملیــات بیولوژیک مانند 
کشــت گونه های مرتعی ســازگار و کشــت گیاهان علوفه 
ایی اجرا شده اســت.به گفته فردی گستره عملیات اجرایی 
آبخیزداری در اســتان به ۷۵۰ هزار هکتار رسیده است.وی 
گفت: ۹۰ درصد حوضه بجنورد در معرض رواناب قرار داشت 
که با عملیات آبخیزداری این رواناب ها کنترل شــد و ذخیره 
سازی ۲۹۰ میلیون متر مکعب آب حاصل اجرای طرح های 

آبخیزداری است.
مناطق روستایی خراسان شمالی ناوگان 

عمومی کم دارد
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان شــمالی 
گفــت: کمبود ناوگان عمومی در مناطق روســتایی، خدمات 
رســانی به حدود ۴۰۰ هزار نفر ســاکن در ایــن مناطق را با 
مشــکل روبه رو کرده است. جعفر شــهامت به خبرنگار ایرنا 
اظهار داشــت: کمبود ناوگان عمومی مسافری در محورهای 
روستایی در حالی است که ناوگان مینی بوسی جذب شهرها 
شــده است.وی با اشــاره به اینکه فعالیت در محور روستایی 
برای مینی بوس داران صرفه اقتصادی ندارد افزود: شــماری 
از ناوگان مینی بوســی محورهای روستایی برای دستیابی به  
درآمد بشــتر جذب خدمات رســانی بــه ادارات و یا برخی از 
شــرکت های خدماتی شده اند.وی افزود: نیاز است دولت در 
کنار هدف مندی یارانه ها  یک بسته حمایتی از حمل و نقل 
روستایی در نظر بگیرد تا فعالیت رانندگان در این محورها به 
صرفه باشد.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
شــمالی خاطرنشــان کرد: ناوگان حمل و نقل مسافری در 
روستاهای استان فرسوده است در این زمینه باید تاش شود 

این قشر محروم در روستاها خدمات مناسب بهره مند شود.

خبر
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عضو انجمن ســی.ان.جی با اشاره به اینکه مصرف 
سی. ان. جی )CNG - گاز طبیعی فشرده( همزمان 
با اختال در ســامانه هوشمند ســوخت، ۳۰ درصد 
افزایش داشته است، گفت: جایگاه های سی. ان. جی 
به سامانه هوشمند سوخت متصل نیستند و به همین 
دلیل در عرضه این نوع سوخت، مشکلی پیش نیامد.
محســن جوهری بــا بیان بعد از حمله ســایبری به 
ســامانه هوشمند ســوخت، مصرف ســی. ان. جی 
افزایش پیدا کرد، افزود: این افزایش مصرف به طور 
میانگیــن حدود ۳۰ درصد بوده، امــا در برخی نقاط 
افزایش مصرف تا ۵۰ درصد نیز به ثبت رسیده است.
وی ادامــه داد: افزایــش مصرف ســی. ان. جی و 
تداوم فعالیــت در این جایگاه ها باعث شــد تا روند 
سوخت رسانی در کشور با مشکل کمتری مواجه باشد.

جوهری به موضوع هوشمندســازی در جایگاه های 
ســی. ان. جی اشــاره کرد و گفت: در ســال ۹۷ و 
بــه موجب مصوبه هیــات وزیران هوشمندســازی 

جایگاه های ســی. ان. جی در دستور کار قرار گرفت. 
ایــن طرح که بــه منظور ایمن کــردن خودروهای 
گازســوز مصوب شــده بود، به مرور زوایای دیگری 
پیدا کرد که در صورت اجرایی شــدن آن، این حمله 
ســایبری می توانست برای جایگاه های سی. ان. جی 

نیز مشکل ساز شود.
وی با بیان اینکه اگر سامانه ای مانند سامانه هوشمند 
ســوخت برای عرضه سی. ان. جی کشور ایجاد شده 
بود، احتمال بروز مشــکل برای عرضه سی. ان. جی 
نیــز به وجود می آمد، افزود: این در حالی اســت که 
توزیع ســی. ان. جی در کشــور بدون اختال ادامه 

داشت و مصرف این سوخت ۳۰ درصد بالا رفت.
یک کارشناس صنعت سی. ان. جی ادامه داد: فرسوده 
بودن این ســامانه یکی از دلایــل موفق بودن حمله 
سایبری به سامانه هوشمند سوخت است. سامانه ای 
که در ســال های گذشته رسیدگی کافی و لازم برای 
آن صورت نگرفتــه بود.به گفته جوهری، با توجه به 

مشکات پیش رو برای ســامانه هوشمند سی. ان. 
جی، به جای اجرای سیســتمی مانند پمپ بنزین ها، 
می توان دارندگان خودروهای گازســوز را تشویق به 
معاینه فنی های منظم کرد تا ایمنی افزایش پیدا کند 
و در عین حال از بروز مشکلی مانند بنزین جلوگیری 
شود.وی تاکید کرد: با کاهش میزان ابتا به کرونا و 
افزایش واکسیناسیون، مصرف بنزین در کشور بیشتر 
می شود که می تواند در صادرات بنزین اختال ایجاد 
کنــد. از همین رو، بهترین راه کنترل مصرف بنزین، 

جایگزینی آن با مصرف سی. ان. جی است.
به گزارش اتفاقیه به نقل از ایرنا، حمله ســایبری به 
ســامانه ســوخت گیری در پمپ بنزین ها در روز سه 
شنبه ) ۴ آبان( باعث ایجاد اختال و وقفه در عرضه 
سوخت در پمپ بنزین های کشور شد، اما از عصر روز 
ســه شنبه فعالیت پمپ بنزین ها به تدریج در کشور از 
سرگرفته شد. جزئیات این حمله سایبری و منشاء آن 

نیز در دست بررسی است.

حقوق کارمندان در دو ســال گذشته حدود ۹۰ درصد 
افزایش یافته است. اما برخی کارشناسان معتقدند این 
موضوع، منجر به کســری بودجه دولت و استقراض از 
بانک مرکزی شــده که نتیجه آن بالا رفتن نرخ تورم 
اســت. حال، با توجه به شرایط اقتصادی کشور و لزوم 
تامین قدرت خرید افراد، آیا دولت برای افزایش حقوق 
در بودجه، باید اولویت را جلوگیری از تورم قرار دهد یا 

رضایت کارمندان؟
بــه گزارش اتفاقیه به نقــل از  تجارت نیوز، این روزها 
اخبــار متفاوت و ضد و نقیضی در مورد میزان افزایش 
حقوق کارمندان و مســتمری بگیران در ســال ۱۴۰۱ 
منتشر می شود. فصل بودجه ریزی رسیده و گمانه زنی ها 
در این مورد بســیار اســت.چندی پیش انتشار خبری 
مربــوط به افرایــش ۱۰ درصد حقــوق کارمندان )به 
صورت علی الحســاب(، حواشــی زیــادی ایجاد کرد 
و از ســوی نماینــدگان مجلس تکذیب شــد.پس از 
آن، سیدمســعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و 
بودجــه در مورد امیزان افزایش حقوق و حداقل حقوق 
ســال ۱۴۰۱ توضیحاتی را ارائه داد که بر مبنای آن، 
دریافتی های پایین تا بالای ۳۰ درصد بیشــتر می شود 
اما برای کسانی که چندین بار افزایش حقوق داشته اند، 
کمترین افزایش اعمال می شــود؛ کــه احتمالا همان 
حــدود ۱۰ درصد اســت.اخیرا نیــز حمیدرضا حاجی 
بابایی، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه و محمدرضا 
پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در 
مورد افزایش حقوق کارمندان در سال آینده، بر در نظر 

گرفتن نرخ تورم تاکید کرده اند.
بر این اساس، اگر نرخ تورم تا پایان سال جاری حدود 
۴۰ درصد باشد، حداقل حقوق کارمندان در سال ۱۴۰۱ 

می تواند به پنج میلیون تومان برسد.
اما دولت برای تعیین میزان افزایش حقوق کارمندان، 
باید به حفظ قــدرت خرید آنها توجه کند یا جلوگیری 

از تورم بیشتر؟
دو راهی افزایش حقوق کارمندان دولت

محمدتقی فیاضی، کارشــناس اقتصادی در این مورد 
معتقد اســت که دولت باید بین اهداف و سیاست های 
متناقض یعنی حفظ قــدرت خرید کارمندان )با نرخی 
بیشــتر یا حداقل برابر نرخ تورم(، کاهش نرخ تورم و 

توازن بودجه ای دست به انتخاب بزند.
او در ایــن مورد توضیــح می دهد: بر اســاس برخی 
مفروضــات می توان گفــت که حــدود ۸۰ درصد از 
اعتبارات هزینه ای کشــور صرفا برای حقوق شاغان، 
بازنشســتگان و جانبازان حالت اشتغال و والدین شهدا 

هزینه می شود.
افزایش ۶۴ درصد حقوق شاغلان دولت

به گفته فیاضی، حقوق شــاغان و مســتمری بگیران 
دولت در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از خود معادل 

۶۴ درصد افزایش نشان می دهد.
این کارشــناس اقتصاد توضیــح می دهد: این افزایش 
عمدتــا ناشــی از مجــوز ســازمان برنامه وبودجه به 
دستگاه های اجرایی برای افزایش ۵۰ درصدی حقوق 
کارکنان خــود )افزایش تا ۵۰ درصدی امتیازات فصل 

دهم قانون( در ســال ۱۳۹۹ بود که بــار مالی آن در 
قانــون بودجه ۱۴۰۰ بــه همراه ۲۵ درصــد افزایش 
سنواتی حقوق کارمندان و مستمری بگیران نمایان شد.
بــاو می افزاید: افزایــش حقوق کارمنــدان دولت در 
ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ درمجموع حدود ۹۰ درصد 
)افزایش ضرایب حقوقی و نه لزوماً افزایش ســرجمع 
حقوق و مزایا( بوده اســت در نتیجه در این دو ســال، 
افزایش حقــوق کارمندان تا حــدودی کاهش قدرت 

خرید آن ها را جبران کرده است.
تامین قدرت خرید یا افزایش تورم؟

فیاضی، اما در ادامه می گوید: این افزایش حقوق منجر 
به کســری بودجه دولت شده که عاوه بر سوق دادن 
دولت به اســتفاده از منابع بانــک مرکزی و درنتیجه 
افزایش نقدینگی و تورم، ســبب سخت شدن تعدیل 

هزینه های دولت و برقراری تراز بودجه ای می شود.
به گفته این کارشــناس اقتصادی، برخی پیش بینی ها 
نشــان می دهد نرخ تورم در ســال جاری بیش از ۶۰ 
درصد و در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۵۰ درصد خواهد بود؛ 
در نتیجــه به طورقطع دولت نمی توانــد روند افزایش 
حقوق دو سال گذشته را ادامه داده و حقوق کارکنان را 

حدود ۵۰ درصد افزایش دهد.
او معتد است: اصاح این روند مستلزم برخی اصاحات 
ساختاری مانند تقویت بخش خصوصی، کاهش حجم 
دولــت و بخش عمومی، اولویت بنــدی مجدد مخارج 
دولت، کاهش کســری بودجه و مهار نرخ های بالای 

تورم است.

بر اساس تازه ترین آماری که از سوی وزارت راه و شهرسازی اعام 
شــده است، بیش از ۶۳۲ هزار نفر در سامانه »نهضت ملی مسکن« 

ثبت نام کردند.
، وزارت راه و شهرســازی با راه اندازی ســامانه ثمن یک ماه بعد از 
اباغ قانون جهش تولید مســکن، ثبت نام از متقاضیان مســکن را 

آغاز کرد.
 saman.mrud.ir متقاضیان واقعی می توانند با مراجعه به ســایت
با داشتن چهار شــرطِ تاهل و سرپرست خانوار بودن، حداقل سابقه 

۵ سال سکونت در شــهر مورد تقاضا، فاقد مالکیت خصوصی و در 
نهایت عدم اســتفاده از امکانات دولتــی از اول پیروزی انقاب در 

حوزه مسکن، نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
بانوان مجرد بالای ۳۵ ســال سن، معلولان جسمی و حرکتی با ۲۰ 
ســال ســن، می توانند در قانون جهش تولید مسکن )نهضت ملی 

مسکن( مشارکت داشته باشند.
طبق تازه ترین آماری که ارایه شــده است ۶۳۲ هزار و ۲۰۰ نفر در 
سامانه نهضت ملی مسکن که اجرای قانون جهش تولید مسکن نیز 

نامیده می شود، ثبت نام کرده اند و  که ثبت نام تا ۲۸ آبان ادامه دارد.
بر اساس اعام معاونت مسکن و ساختمان، تمامی تجارب طرح های 
حمایتی قبل که توســط دولت انجام شده در این طرح مورد استفاده 
قرار می گیرد تا دوباره اگر کمبود و ایرادی وجود داشته، تکرار نشود 

و چنانچه نکات مثبتی دارند در اجرای طرح جدید تقویت شوند.
ســامانه ثمن ۲۸ مهرماه و یک ماه بعد از اباغ قانون »جهش تولید 
مسکن« توسط رییس دولت سیزدهم اباغ شد. بنا بر اعام معاون 
مســکن و ساختمان، پایش همزمان با ثبت نام  و در مراحل مختلف 

انجام می شــود. بعد از پایش اولیه و احراز شــرایط، پذیرفته شدگان 
بــرای مراحل دیگر پایش به ادارات کل راه و شهرســازی اســتان 
برای بررســی سابقه ۵ سال سکونت معرفی می شوند و در نهایت با 
تایید نهایی، برای دریافت تســهیات و همچنین باز کردن حساب 
مسدودی به نام خود نزد بانک تسهیات دهنده معرفی خواهند شد.
به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایرنا ســاخت و تحویل ۴ میلیون واحد 
مسکونی در طی چهار سال و در طول فعالیت دولت سیزدهم انجام 
خواهد شد.آنطور که »رستم قاســمی« وزیر راه و شهرسازی گفته 

اســت: اگر بخواهیم به برنامه زمانبندی که تحویل ۴ میلیون واحد 
مسکونی تا پایان دولت سیزدهم است برسیم، باید احداث  ۲ میلیون 
واحد مسکونی را شروع کنیم چون ساخت مسکن یک سال و نیم تا 
۲ سال طول می کشد. حدود ۶۰۰ هزار واحد مسکونی را در این طرح 
مردم )بخش خصوصی( می ســازد و حدود ۴۰۰ هزار واحد مسکونی 

باید از سوی دولت ساخته شود.
قصد دولت سیزدهم بر این اســت که با ساخت چهار میلیون واحد 

مسکونی، کسری مسکن در کشور را جبران کند.

افزایش تولید فولاد کشــور به ۵۵ میلیون تن تا سال 
۱۴۰۴

رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( با بیان اینکه توســعه 
زنجیره پایین دستی و ایجاد ارزش افزوده در طرح های 
جدید صنعت فولاد اجرا می شــود، از تولید سالیانه ۳۰ 
میلیون تن شــمش فولاد خبــر داد و اعام کرد که تا 
ســال ۱۴۰۴ به هدف ۵۵ میلیون تنی فولاد خواهیم 

رسید.
به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایســنا، طبق اعام شبکه 
اطاع رســانی تولید و تجارت ایران )شــاتا(، وجیه الله 
جعفری صبح امروز در یــک کنفرانس معدنی با بیان 
اینکــه ظرفیت تولید فولاد به مــرز ۳۰ میلیون تن و 
ظرفیت نصب شــده فولاد به ۴۰ میلیون تن رســیده 
است، گفت: طی نیمه نخست امسال رشد صادرات در 
زنجیره فولاد به پنج میلیون و ۸۰۰ هزار تن را شــاهد 
بودیم اما تداوم و استمرار آن نیازمند برنامه ریزی های 
بعدی اســت.رئیس هیات عامل ایمیدرو خاطرنشــان 
کرد: اهمیــت صنعت فولاد با توجه بــه قابلیت ۱۰۰ 
درصدی بازیافت فولاد، بیشــترین اســتحکام در بین 
فلزات دارد. اســتفاده از فناوری هــای جدید در تولید 
فولاد سبک و کاهش ۷۰ درصدی وزن ساختمان های 
اســکلت فولادی و همچنین کاهش ۵۰ درصدی وزن 

بدنه خودرو، بر کســی پوشیده نیست. امروز در زنجیره 
فولاد حدود ۳۶ میلیون تن آهن اسفنجی، ۶۶ میلیون 
و ۷۰۰ هزار تن گندلــه و ۶۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن 
کنسانتره ظرفیت نصب شــده وجود دارد، اما در عین 

حال با مشکاتی در تامین مواد اولیه مواجه هستیم.
معاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت تصریح کرد: 
پیش بینی می شود تا سال ۲۰۵۰ تقاضای جهانی فولاد 
به ۲.۶ میلیارد تن برســد که ایران نیــز از این قاعده 
مستثنی نیست و بایستی جایگاه خود را در این بین به 

دست آورده و تثبیت کند.
جعفری با بیان اینکه ایران برای سومین سال دهمین 
تولیدکننده فولاد جهان شــد، گفت: پیش بینی می شود 
ظرفیت ۵۵ میلیون تن شــمش فولادی در افق ۱۴۰۴ 
محقق شود که تا امروز ۴۰ میلیون تن آن محقق شده 
و هفت میلیون تن دیگر در سال جاری به بهره برداری 
خواهد رسید. تا امروز بیش از ۲۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
دلار در کل زنجیره فولاد ســرمایه گذاری شده که ۱۹ 

میلیون دلار آن نصب شده است.
وی در ادامه به چند گلوگاه و مشکل اصلی در زنجیره 
فولاد از جملــه تامین مواد اولیه اشــاره کرد و گفت: 
حــدود دو میلیــارد و ۸۰۰ میلیون تــن ذخیره قطعی 
در کشــور وجود دارد و در ســال های اخیر حدود یک 
میلیارد تن دیگر به این ذخایر اضافه شــده است، اما با 

نگاه توسعه ای، این میزان ذخیره پاسخگوی نیازها در 
بلندمدت نخواهد بود و بر این اســاس نیازمند توسعه 
اکتشــافات هستیم. به منظور افزایش ذخایر جدید باید 
به ســمت معادن زیرزمینی و توسعه اکتشاف در عمق 
برویم و در این راستا سرمایه گذاری در معادن خارج از 

کشور و توسعه فناوری های جدید نیاز است.
رئیس هیات عامل ایمیــدرو چالش دوم در این حوزه 
را توسعه زیرســاخت های برق، آب، گاز، حمل و نقل 
جاده ای و ریلی برشــمرد و گفت: در این روســتا سه 
شــرکت بزرگ گل گهر ســیرجان، مس سرچشمه و 
چادرملو نخســتین طرح انتقــال آب را اجرایی کردند 
و ســه طرح دیگر نیز توسط شــرکت های فولادی در 
حال اجرا اســت. در زنجیره فولاد برای تأمین خوراک 
شرکت های فولادی و همچنین سوخت رسانی، نیازمند 

گاز هستیم.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت همچنین برق مورد 
نیاز در صنعت فولاد را بین هشــت تا ۹۰۰۰ مگاوات 
برشــمرد که اکنون ۶۰۰۰ مــگاوات در حال مصرف 
اســت و برای طرح های توســعه این نیز نیازمند ۱۲ 
هزار و ۵۰۰ مگاوات دیگر هســتیم. به منظور توسعه 
زیرســاخت های برق، تولید ۱۰ هزار مگاوات قرارداد با 
شرکت های بزرگ بخش معدن و صنایع معدنی وزارت 

نیرو در حال انعقاد است.

تازه تریــن گزارش از وضعیت دپوی کالاهای اساســی در 
گمــرک و بنادر بیانگر افزایش حجــم آن به بیش از هفت 
میلیون تن است. در حالی که در ابتدای سال جاری مجموع 
موجودی کالا و آنچه در شــناورها در بنادر وجود داشــت 
به حدود ۵.۲ میلیون تن می رســید کــه در این بین حجم 
کالاهای موجود در شــناورها که تخلیه نشده و باتکلیف 
مانده، قابل توجه است. به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایسنا، 
روند دپوی کالاهای اساســی در گمــرک و بنادر از ابتدای 
ابتدای ســال جاری با افزایش همراه بوده است؛ به طوری 
که مروری بر وضعیت این اقام نشان می دهد که در اواخر 
فروردین مــاه حدود ۵.۲ میلیون تن، اواخر اردیبهشــت ماه 
۵.۸ میلیون، اواسط خردادماه ۵.۶ میلیون، اواخر تیرماه ۶.۴ 
میلیون تن و در اوایل شــهریورماه ســال جاری حدود ۶.۱ 
میلیون تن کالای اساسی به عنوان موجودی و آنچه که در 

شناورها وجود داشته است، گزارش شده بود. 
افزایش موجودی کالا به ۷.۲ میلیون تن 

اما بررسی آخرین وضعیت دپوی کالاهای اساسی در گمرک 
و بنادر نشــان از افزایش حجم آن به ۷.۲ میلیون تن دارد، 
این در حالی است که طبق گزارشی که ارونقی-معاون فنی 
گمرک ایران- به ایســنا اعام کرده است تا هشتم آبان ماه 
سال جاری جمع کالاهای اساسی شــامل موجودی، پای 

اسکله و منتظر در لنگرگاه به حدود هفت میلیون و ۲۰ هزار 
تن رسیده است که از این رقم سه میلیون و ۷۹۶  هزار تن 
در بنادر موجود و مابقی که به حدود ۳.۲ میلیون تن می رسد 
در شناورهای در حال تخلیه و یا منتظر در لنگرگاه قرار دارد. 

۳.۸ میلیون تن در بنادر
براســاس این گزارش از موجودی حدود  ۳.۸ میلیون تنی 
کالاهای موجود در گمرک و بنادر بیش از ۳۳۳.۷ هزار تن 
گندم، ۱.۱ میلیون تن ذرت، ۵۵۸.۴ هزار تن جو، ۷۸۸.۸ هزار 
تن ســویا، ۵.۶ هزار تن برنج، ۱۹۳.۵ هزار تن شکر، ۵۲۹.۶ 
هزار تن روغن خام و ۲۵۴.۳ هزار تن دانه های روغنی است. 
موجودی شــناورها زیاد شداما در کنار اقام موجود در بنادر 
۲۰ فروند کشتی کنار اسکله در حال تخلیه ، حاوی ۴۸۳.۹ 
هزار تن کالای اساسی شامل ذرت، جو، شکر و گندم است. 
همچنین ۳۸ فروند شــناور حــاوی ۲.۷ میلیون تن کالای 
اساســی شامل روغن، سویا، جو، گندم و ذرت در شناورها و 

در لنگرگاه قرار دارند که بار آنها تخلیه نشده است. 
معطلی در شناورها عمدتا به دلیل عدم تامین ارز است

آمار مربــوط به کالاهای موجود در شــناورهای منتظر در 
لنگرگاه نسبت به دوره های قبل در حالی قابل توجه است؛  
در رابطه با چرایی این موضوع معاون فنی گمرک می گوید 
در کنار افزایش ورود اقام اساسی باید به این توجه داشت 

که ممکن اســت دلیل عدم تخلیه ایــن کالاها به واردات 
اقامــی برگردد که واردکننده کالا را  آورده اما هنوز تامین 
ارز نشده و پولی بابت آن به مالک اولیه پرداخت نشده ، در 

نتیجه اسناد خرید وجود نداشته و کالا تخلیه نشده است. 
ترخیص روان تر از پارسال است

ارونقی این را هم  یادآور شد که گزارش های گمرک نشان 
می دهد حجم ترخیص کالا از ابتدای سال جاری تا کنون 
در مقایسه با دوره مشابه ســال قبل از نظر وزنی و ارزشی 
افزایش داشته و حتی در سال جاری ترخیص روان تر شده 
است ولی به هر صورت همچنان برخی مشکات در رابطه 
با ورود کالا و ترخیص وجود دارد که موجب افزایش دپو یا 
ماندگاری کالا روی کشتی ها می شود که می توان در اهم 

آن به تامین ارز اشاره کرد. 
در مجموع در یکی دو سال گذشته  راهکارها و تسهیاتی 
جهت ترخیص سریع تر کالاهای اساسی در دستور کار قرار 
گرفت ،  از جملــه آن ترخیص ۹۰ درصدی بود؛ به نحوی 
که صاحب کالای اساســی تا ۹۰ درصد آن را بدون صدور 
کد رهگیری ترخیص و تا سه ماه بعد بانک مرکزی تامین 
ارز را انجــام و کد رهگیری صادر کند، اما به هر صورت در 
همین رابطه نیز برخی واردکنندگان نســبت به ترخیص به 

دلیل بی اعتمادی به تامین ارز در موعد مقرر اقدام نکردند. 

افزایش 3۰ درصدی مصرف CNG بعد از حمله سایبری به سامانه سوخت

دو راهی افزایش حقوق کارمندان دولت / تورم یا تامين قدرت خرید؟ 

ثبت نام ۶3۲ هزار نفر در سامانه »نهضت ملی مسکن«

افزایش توليد فولاد کشور به ۵۵ ميليون تن تا سال ۱۴۰۴

دپوی ۷ ميليون تنی کالاهای اساسی

سرمایه گذاری و جذب سرمایه در 
کانون برنامه های اقتصادی دولت

تداوم رشــد اقتصــادی کنونــی نیازمند 
جذب سرمایه و ترغیب سرمایه گذاران به 
سمت تولید اســت. به همین خاطر عدم 
پایداری و نوسانات شــدید اقتصادی به 
عنوان بزرگترین مانع ســرمایه گذاری از 
چشم دولتمردان پنهان نمانده و در کانون 
برنامه های اقتصادی دولت سیزدهم قرار 

گرفته است.
رشــد اقتصادی کشــور در طول ســال 
گذشــته و در نیمه اول سال جاری روند 
مثبتی داشته و برنامه دولت این است که 
این روند ادامه دار شود، طوری که در سال 
آینده به ۸ درصد برسد. با توجه به اینکه 
بخش قابل توجهی از ظرفیت تولید کالا 
و خدمات کشور به واسطه تحریم و کرونا 
خالی شده، جبران این کاستی ها می تواند 

به رشد اقتصادی ۸ درصدی منجر شود.
در طول دو ســال گذشته، بســیاری از 
اقتصادی  بنگاه های  و  تولیدی  واحدهای 
یا تعطیل شــدند یا با نیمی از ظرفیت و 
گاهی با یک ســوم ظرفیــت خود ادامه 
فعالیــت داده اند. در صورت برنامه ریزی 
و حمایت های دولت، بــه ویژه با وجود 
کاهــش اثــرات کرونا و امــکان کنترل 
این بیماری در آینــده نزدیک، پر کردن 
ظرفیت هــای خالی تولیــد چندان دور از 

دسترس نیست.
آنچه کــه در ایــن میان مهــم به نظر 
می رسد تداوم رشــد اقتصادی و پایداری 
آن در بلند مدت اســت. تحقق این مهم 
نیازمند ســرمایه گذاری است و این نکته 

از نظــر دولتمردان و تیم اقتصادی دولت 
دور نمانده است.

»مســعود میرکاظمی«، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه در حاشــیه اولین جلســه 
اشــتغال کشــور گفت:  عالی  شــورای 
مقدمات اشتغال پایدار در کشور از امسال 
شروع می شود و باید به شرایطی برسیم 
تا ثبات برای ســرمایه گــذاری به وجود 
بیایــد.  امروز ســرمایه گذار نســبت به 
شرایط اقتصادی که دارای نوسانات است، 
نگرانی دارد و این نوســانات اگر مستمر 
باشد، ســرمایه گذار عاقه مند به سرمایه 

گذاری نمی شود.
جذب ســرمایه گذاران و ســرمایه های 
خارجی و داخلی از ضرورت های بدیهی 
و غیــر قابل انکار تداوم رشــد اقتصادی 
است. با این حال سرمایه گذاری در حوزه 
تولید کالا و خدمات امر پرچالشــی است 
و نیازمند نگاه چندجانبه و تاش فراوان 
دولتمــردان، فعالان اقتصادی و ســایر 

ذینفعان حوزه تولید است.
  »آلبــرت بغزیان«، اســتاد دانشــگاه و 
اقتصــاددان در گفتگــوی بــا خبرنگار 
اقتصــادی ایرنا به بررســی چالش ها و 
مشکات سرمایه گذاری در اقتصاد ایران 

پرداخته است.
بغزیان گفت: وقتــی صحبت از پایداری 
اقتصادی و یا پایداری اشــتغال می شود 
معنای کامــاً تخصصی و حرفه این واژه 
ها عبارت است از افزایش اشتغال و رشد 
اقتصادی در حین حفظ محیط زیســت و 

جلوگیری از آســیب دیدن منابع مختلف 
طبیعــی و محیــط زیســتی در اجرای 
برنام هــای اقتصــادی و سیاســت های 
اشــتغالی. اما در معنای کمتر تخصصی 
منظــور از پایــداری اقتصــاد و پایداری 
اشــتغال این است که در شــرایطی که 
اقتصاد کشــور به خاطر مسائلی همچون 
تحریم، کرونا و  ســایر موارد دچار افت و 
رکود شده،  اشتغال پایین آمده و بیکاری 
بیشتر شــده اســت، ما بتوانیم با اجرای 
سیاست های اقتصادی از یک طرف رشد 
اقتصادی پایدار و مستمر و از طرف دیگر 

شغل های پایا و ماندگار ایجاد کنیم.
وی ادامــه داد: معمــولا در مواجــه با 
سیاســت  نوع  دو  اقتصادی  مشــکات 
گــذاری وجــود دارد: یا سیاســت های 
اقتصادی متوجه طرف تقاضا است و یا رو 
به سوی طرف عرضه دارد. سیاست های 
تقاضا محور به این اشــاره دارد که رکود 
اقتصادی ناشــی از عدم گرایش مردم به 
مصرف کالاها و خدمات تولیدی اســت. 
ممکن اســت مردم به دلایلــی نتوانند 
هزینه ای بــرای خریــد کالا و خدمات 
اختصــاص دهنــد. بــرای مثــال رکود 
اقتصــادی که در دهه ۱۹۳۰ در آمریکا و 
غرب به وجود آمد ناشی از کاهش تقاضا 
بود. در این مواقع دولت با سیاســت های 
انبســاطی از قبیل افزایش نقدینگی، وام 
دادن و غیره ســعی می کند تقاضا برای 
کالا و خدمات تولید شده را تحریک کند.
این اســتاد دانشگاه با بیان اینکه در حال 

حاضر رکــود اقتصادی ایــران به تقاضا 
ارتباط پیدا نمی کند و سیاست های تقاضا 
محور هم جواب نخواهد داد، اضافه کرد: 
در ایران رکود اقتصادی و مشــکات به 
وجود آمده ناشــی از مسائل طرف عرضه 
است. اقتصاد ما در این سال ها دچار رکود 
تورمی شده است. یعنی هم تولید کاهش 
پیــدا کرده و هم تــورم افزایش و قیمت 
کالاها بالا رفته اســت. وقتی مشکل از 
جانب عرضه باشــد یعنی تولید ما مشکل 
دارد و رشــد اقتصادی کاهش پیدا کرده 
اســت.بغزیان اظهار داشــت: بخشی از 
کاهش رشــد اقتصادی به خاطر کاهش 
صادرات اســت. هرچند صــادرات ما راه 
خودش را مــی رود اما میــزان صادرات 
آنقدر بالا نیســت که بتواند کاهش رشد 
اقتصادی را جبران کنــد. یعنی صادرات 
کالا و خدمات آنقدر زیاد نیست که تولید 
را به حرکت درآورد و رشــد اقتصادی را 
رقــم بزند.وی اضافه کــرد: از طرفی به 
دلیل سیاست های اشــتباه گذشته دولت 
دچار کســری بودجه است و برای جبران 
این کســری دو راه بیشــتر ندارد؛ یا باید 
هزینه ها را کاهش دهــد و یا درآمدها را 
بالا ببرد. بدون شــک در این شرایط در 
پیــش گرفتن سیاســت های انقباضی و 
کاهــش هزینه ها برای جبران کســری 
بودجه درست نیست و به رکود می انجامد. 
البته لازم است هزینه های اضافی حذف 
شود اما دولت باید سعی کند درآمدهایش 
را افزایش دهد.این اقتصاددان با اشاره به 

اینکه بخشــی از افت رشد اقتصادی نیز 
از طریق مصارف و مخارج خانوار جبران 
می شــود، گفت: یعنی خانواده ها از طریق 
مصــرف کالا و خدمات تولید شــده در 
کشور رشد اقتصادی را افزایش می دهند. 
تقاضا بــرای کالا و خدمات افزایش پیدا 
می کند و تولیدی ها بیشتر تولید می کنند. 
اما نکته این اســت که در شرایط کنونی 
تورم چنان بالا اســت کــه قدرت خرید 
خانواده هــا را تضعیف کرده و بســیاری 
از خانوارهای کشــور توان خرید ندارند. 
بنابراین نمی توان از مردم توقع داشت که 
با خرید بیشتر و مصرف بیشتر به جبران 

افت و رکود اقتصادی کمک کنند.
بغزیــان در ادامه با توضیــح اینکه یکی 
از راه های باقی مانده برای تداوم رشــد 
اقتصادی ســرمایه گذاری اســت عنوان 
داشــت: سرمایه گذاری دو جنبه داخلی و 

خارجی دارد. در بخش خارجی به واسطه 
امکان جذب  عمــاً  موجود  تحریم های 
ســرمایه خارجی بســیار ضعیف است. تا 
زمانی که تحریم ها برداشــته نشــود و 
ریسک ســرمایه گذاری در کشور پایین 
نیاید نمی توان بر روی ســرمایه گذاران 

خارجی حساب کرد.
وی افزود: اگرچه ســرمایه گذاری داخلی 
نیز دارای مشــکات عدیده ای اســت با 
این حال می تــوان در این زمینه اقدامات 
مفیــدی انجام داد.  یکی از مشــکات 
اصلی بــه موضوع بی ثباتــی اقتصادی 
و نوســانات شــدید باز می گردد. سرمایه 
گــذاری نیاز به ثبات در بــازار ارز، ثبات 

قیمت نهاده های تولید و غیره دارد.
اســتاد دانشــگاه تهران بــه یکی دیگر 
تولید و  از مهمترین مشــکات حــوزه 
سرمایه گذاری اشاره کرد و گفت: تا زمانی 

که در بازارهای ارز، طا، خودرو و مسکن 
جذابیت های ســرمایه گذاری بالا باشــد 
نمی توان انتظار داشــت که سرمایه گذار 
سرمایه خود را وارد تولید کند. این مسئله 
آنقدر مهم است که برخی از بانک ها، به 
عنوان تأمین کنندگان اصلی سرمایه مورد 
نیاز تولید منابعشان را به جای اختصاص 
به تسهیات بخش تولید صرف سرمایه 
گــذاری در بازارهای مختلــف می کنند. 
بانک مرکزی باید بر عملکرد بانک ها در 
خصوص ســرمایه گذاری نظارت داشته 
بانکی  سیاست های  همه  درواقع  باشــد. 
بانک مرکزی مهم اســت اما نظارت بر 
عملکرد بانک ها از اهمیت بیشــتری در 

این مورد برخوردار است.
 بــه گزارش اتفاقیه به نقــل از ایرنا ، در 
پایان، بغزیان به چگونگی رویکرد دولت 
به حل مسئله سرمایه گذاری و تداوم رشد 

اقتصادی پرداخت و اظهار داشت:  دولت 
باید نگاه سیستمی به اقتصاد کان داشته 
باشد و سیاستگذاری های خود را منطبق 
با مدل کان سنجی اقتصاد انجام دهد. 
نگرش سیستمی به اقتصاد کان به این 
معنا اســت که در قالب یک مدل فرضی 
اقتصاد کان بازســازی می شود و اجزای 
مختلف آن ماننــد نقدینگی، تورم، تولید 
ناخالص داخلی، اشــتغال و غیره در یک 
ارتباط سیســتماتیک و در قالب یک کل 
در نظــر گرفته شــده و اثرات سیاســت 
گذاری هــای مختلف بر هــر جزء پیش 
بینی می شــود. این نگاه سیستمی و کل 
نگرانه لازمه هر گونه سیاستگذاری کان 
در اقتصاد کشور اســت. در این رویکرد 
راه های جذب ســرمایه گــذاری و اینکه 
درکجا و چگونه ســرمایه گذاری صورت 

گیرد مورد تأکید است.
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عکس روز

 برگزاری یادواره شهید رجبعلی 
محمدزاده در بجنورد

 یادواره علمدار شــهدای خراســان شمالی، شهید 
رجبعلی محمدزاده روز یکشنبه با حضور سردار فتح 
الله جعفری مسئول مرکز مطالعات دفاع مقدس ستاد 
کل نیروهای مسلح در محل مصلای امام خمینی)ره( 

بجنورد برگزار شد.  عکس: وحید خادمی

گروه ورزش/رقابت های کشــتی پهلوانی قهرمانی کشور در 
حالی به میزبانی تهران برگزار شــد که ۳ کشتی گیر استان با 
کسب یک نایب قهرمانی و دو سومی سکوی سوم رقابت های 

تیمی این رویداد کشوری را به خود اختصاص دادند.
رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی خراسان 
شمالی با بیان این که خراسان شمالی بعد از تهران و خراسان 
رضوی در جایگاه سوم کشور ایستاده است به اعزام ۹ کشتی 
گیر اســتان در اوزان منفی  ۶۰،۷۰،۸۰،۹۰ و ۱۰۰ کیلوگرم و 

مثبت ۱۰۰ کیلوگرم اشاره کرد.
به گفته »الیاس امیر آبادی« رقابت های این دور ه از مسابقات 
حساس و نزدیک به هم بود و ۲۲۰ کشتی گیر از سراسر ایران 
برای کســب مدال و قهرمانی بــا یکدیگر به جدال پرداختند.
او افزود:او به ســایر کشتی گیر استان نیز اشاره کرد و ترکیب 
تیم اتان را متشــکل از ۹ کشــتی گیر بیان کرد که در وزن 
منفی ۶۰ کیلوگرم مهدی علمی،در وزن منفی ۷۰ کیلوگرم امیر 
اسماعیل آبادی،در وزن منفی ۸۰ کیلوگرم  مسعود ساعدی،در 
وزن منفی ۹۰ کیلوگرم مجتبی کانتریان،در وزن منفی ۱۰۰ 
کیلوگرم  امیر حســین علی پور و در وزن مثبت ۱۰۰ کیلوگرم  
امیر محمدی،امین قلــی زاده،جواد محمئ پور نیرومند و داوو 
آریا زاده اعضای تیم اســتان را تشــکیل دادند .»امیر آبادی« 
سرمربیان تیم اســتان را »موسی یزدانی« و  »احمد رضا میر 

حســینی« معرفی کرد.دبیر هیئت ورزش های زورخانه ای و 
کشتی پهلوانی  استان افزود: امیر محمدی در وزن مثبت ۱۰۰ 
کیلوگرم توانست به رقابت پایانی برسد  اما در این مرحله برابر 
جابر صادق زاده معروف به پهلوان باشی  با ۶ عنوان قهرمانی 
این رقابت ها شکست خورد و در پایان با قرار گرفتن در جایگاه 
دوم نتوانست بازوبند پهلوانی این رقابت ها را به دست بیاورد .

به گته »عباس طیبی« محمدی در پایان صادق زاده که ۷ بار 
بازوبند پهلوانی را به دســت آورده بود و لقب سر پهلوان باشی 

کشور بر روی کول خود گرفت و دور افتخار با او زد.
»طیبی « اظهار کرد: پهلوان سلیمانی دارای ۶ بازوبند پهلوانی 
عنوان پهلوان باشی کشور داشت که جابر صادق زده رکورد وی 

را زد و لقب سر پهلوان باشی کشور را گرفت.

معــاون تربیت بدنی و ســامت اداره کل 
آموزش و پرورش از مهم ترین فعالیت های 
معلمان درس تربیت بدنی در سال تحصیلی 
۱۴۰۰-۱۴۰۱ را بسته تحولی ارتقای سواد 
حرکتی دانش آموزان ابتدایی مدارس شهری 
بیان می کند که طبق این دســتور العملل 

۳۰ درصد دانش آمــوزان  ابتدایی مدارس 
شهری باید تحت پوشش قرار بگیرند که در 
استان  تمام مدارسی  که دارای معلم درس 
تربیت بدنی هستند این طرح را اجرا خواهند 
کــرد و هدف از اجرای ایــن طرح  ارتقای 
ســواد حرکتی دانش آموزان است.به گفته 

دکتر مهدی خطیب زاده  بسته تحولی ارتقا 
سواد حرکتی دانش آموزان مقطع ابتدایی با 
رویکرد توسعه مهارت های بنیادین و ترویج 
ســبک زندگی فعال رونمایی شد و وظیفه 
آموزش و پرورش در ســند تحول بنیادین 
تربیت دانش آموزان متوازن و تمام ساحتی 
اســت،دانش آموزان در بسته تحول سواد 
حرکتی آموزش تمام ساحت ها را تجربه می 
کنند تا بدین وسیله استعدادهایشان رشد و 
تعالی پیدا کند.وی خاطرنشان کرد: تربیت 
بدنی در آموزش چند ســاحتی فقط برای 
ســامتی دانش آموزان نیست بلکه برای 
بروز استعدادهای مختلف دانش آموزان در 

فضای مدارس است.
بــه گفته وی بــا توجه به ســبک زندگی 
غیرفعال و کم تحرک به خصوص در ایام 
کرونــا و روند افزایشــی اضافه وزن دانش 

آموزان و ابتا به بیماری های غیر واگیر در 
سند تحول بنیادین در برنامه اباغی سال 
۱۴۰۰ بســته تحولی ارتقای سواد حرکتی 
دانش آموزان ابتدایی توسط معاونت تربیت 
بدنی و سامت وزارت آموزش و پرورش و 
با هدف سنجش و شناسایی وضعیت سواد 
حرکتی دانش آموزان دوره ابتدایی و افزایش 
سرانه فعالیت بدنی دانش آموزان اباغ شده 

است.  
او در خصوص اجرای درس تربیت بدنی نیز 
اظهار کرد: طی طراحی دستور العملل وزارت 
آموزش و پرورش  کاس های حضوری در 
فضای آزاد  توصیه شده است  و در فضای 
مجازی رصد فعالیت ،آموزش،اجرای طرح 
ها با ارتباط بــا والدین  صورت می گیرد و 
رصد نحوه فعالیت دانش آموزان نیز  نیاز به 

همکاری والدین دارد.

 شـانزدهمین جشـنواره ملی زیبایی اسب اصیل ترکمن 
بـا حضور داور خارجی از کارشناسـان بین المللی  اسـب 
اصیـل ترکمن در مجموعه سـوارکاری کارگـران برگزار 
شـد فرصـت مغتنمی بود بـرای معرفی تولیـدات داخلی 
اسـب اصیـل ترکمن تـا شـرایط معرفی آن هـا بیش از 
پیـش فراهـم شـود و از خـام فروشـی تولیـدات داخلی 

جلوگیری شـود.
عمـده شـرکت کننـدگان ایـن جشـنواره را اسـب های 
اصیل گلسـتان و خراسـان شـمالی تشـکیل داده اند اما 
از تمامـی اسـتان های کشـور نظیر یزد،شیراز،،خراسـان 

جنوبـی و ... نیـز اسـب های شـاخصی معرفی شـدند.
رئیـس فدراسـیون سـوارکاری کشـور در حاشـیه ایـن 
رویـداد کشـوری برگـزاری جشـنواره زیبایـی را فرصت 
مناسـبی برای معرفی داشـته های این اسـتان و اسـتان 
هـای صاحـب نـام مـی داند کـه مـی تواننـد در عرصه 

هـای بیـن المللـی نیز تولیـدات خـود را معرفـی کنند.
»خلیلـی« بـا بیـان ایـن کـه اسـتقبال خوبـی توسـط 
اسـب داران از سراسـر کشـور صـورت گرفتـه اسـت 
ابـراز امیـدواری می کند هر سـاله شـاهد برگـزاری این  
رویـداد کشـوری باشـیم و عـاوه بـر جشـنواره زیبایی 
سـایر رقابت ها نظیر  اسـتقامت،پرش و ... نیز در برنامه 

هیئـت هـا بگنجانیم.
بـه گفته رئیس فدراسـیون سـوارکاری، بـا فراهم کردن 
زیـر سـاخت های مناسـب مـی شـود در تمامی رشـته 
های سـوارکاری ، مسـابقات برگزار کرد و بیش از پیش 

بـه ایـن ورزش رونق داد.
او یکـی از مهـم تریـن رویکـرد هـای فدراسـیون را بها 
دادن بـه نـژاد هـای ایرانـی مـی دانـد کـه با برگـزاری 
جشـنواره های متعدد می شـود از زایل شـدن  سـرمایه 

هـای ایرانـی جلوگیـری کرد.

صادرات تولیدات داخلی اسب اصیل ترکمن 
روی  پیـش  هـای  رقابـت  دیگـر  از  ادامـه  در  او 
فدراسـیون بـه برگـزاری جشـنواره زیبایی اسـب اصیل 
در  گلسـتان،صوفیان و ... اشـاره مـی کنـد و معتقـد 
اسـت:برگزاری ایـن رویـداد هـا مـی توانـد بـه معرفـی 
اسـب اصیـل بـه دنیا کمـک کند و بـا معرفی پتانسـیل 
های اسـب اصیـل ترکمن  زمینه صـادرات آن را به دنیا 
فراهـم خواهـد آورد.در خصوص معرفی داور شـاخص از 
خـارج کشـور نیز مـی افزاید: فدراسـیون در نظر داشـت 
قضـاوت بـی طرفانه  بدون شناسـایی قبلـی  و عادلانه 
انجام شـود و یکـی از بهترین داوران دنیا این مسـابقات 
را داوری مـی کنـد.او ابـراز امیـدواری می کند تـا پایان 
امسـال شـاهد برگـزاری مجمـع انتخاب رئیـس هیئت  
سـوارکاری اسـتان باشـیم و پیگیری لازم برای  معرفی 

کاندیاهـا و انجـام مراحـل آن  صـورت گرفته اسـت.

خراسان شمالی در سکوی سوم رقابت های کشتی پهلوانی کشور 

بسته تحولی ارتقای سواد حرکتی دانش آموزان ابتدایی مدارس شهری

جلوگيری از خام فروشی اسب اصيل ترکمن 

)نوبت دوم(


